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 دراسات كيميائية وبيولوجية على نبات الحنظل

 

 باشا زامل سلسبيل

 

 المستخلص العربي

الوسائل  باستخدام( القرعيات عائلة) الحنظل لنبات الإيثيل خلات لخلاصة الفيتوكيميائية الدراسة

وقد تم التعرف على   (٤-١(الكروماتوجرافيه المختلفة أدت الى فصل أربعه مركبات كيوكوربيتسن 

 ،لهذه المركبات بدراسة خواصها الطبيعية والكيميائية ومقارنتها بالمراجع المنشورة شكل الهيكليال

المركب الرئيسي الذي تم فصله وتم تقييم الاثار الوقائية  هو( ٢)كيوكوربيتسن إي جلايكوزيد 

المحتملة لهذا المركب في الفئران المصابة بتضخم البروستاتا الحميد المحدث تجريبيا بواسطة 

الفحوص  يضاقلل من وزن البروستاتا وأ أنه المركب لهذا نتائجأشارت ال. هرمون التستوستيرون

يقلل من التغيرات المرضية في البروستاتا التي يسببها  (٢)مركب أن  ظهرتالتشريحية للبروستاتا أ

 مستوىمن خلال انخفاض  لانقسام الخلايامضاد ك المركب هذاتم التأكيد على نشاط  .التستوستيرون

 .في أنسجة البروستاتا المعالجة بالمركب مقارنة مع مجموعة التستوستيرون وحدها( ١دي سيكلن) 

وعلاوة على ذلك ، أظهرت نشاط مضاد . كبير بشكلدا للأكسدة وأظهرت أيضا نشاطا مضا

 .افي أنسجة البروستات بيتا١-انترليوكن و ٢-سيكلواوكسجنيزحيث أنها خفضت مستوى  تللالتهابا

لمركب وقد ثبت ا لشرائح البروستاتا نشاطا مضادا للتليف لهذا ماسون ترايكروم ت صبغة الأظهر

اكتين وقد أظهرت العضلات الملساء الهيستولوجية المناعية لبروتين الفا هذا من خلال تقييم الكيمياء 

المفصول من  إي جلايكوزيدكوربيتسن كيو. لبروتينلمركب مستوى أقل الالمجموعات المعالجة ب

نبات الحنظل يمنع تضخم البروستاتا الحميد المحدث تجريبيا في الفئران بواسطة هرمون 

والتليف و  الالتهاباتص والتي تشمل الخواص المضادة  للأكسدة و التستوسترون، وذلك لعدة خصائ

 .انقسام الخلايا
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Abstract 

Phytochemical study of the EtOAc extract of Citrullus colocynthis fruits (Family 

Cucurbitaceae) by using different chromatographic techniques led to isolation of four 

metabolites. Cucurbitacin E  (1),  2-O-β-D-glucopyranosylcucurbitacin E  (2),   2-O-β-D-

glucopyranosylcucurbitacin I (3), and 25-O-acetyl-2-O-β-D-glucopyranosyl cucurbitacin 

L (4). Their chemical structures were established on the basis of physical, chemical, 

C NMR) and 2D NMR (HSQC and HMBC) and comparison 13H and 1spectral data 1D (

with literature data. Cucurbitacin E glucoside (Cu-E glucoside) (2) was found to be the 

major constituent. Thus, it was evaluated against testosterone-induced prostatic 

hyperplasia in mice. The results indicate that it decreased prostate weight and prostate 

index. Histopathological examinations revealed that compound (2) ameliorated 

pathological changes in prostatic architecture and inhibited the increase in glandular 

epithelial length induced by testosterone. The observed antiproliferative activity was 

confirmed by decreased expression of cyclin D1 in treated prostate tissues compared to 

testosterone-alone group. It showed significant antioxidant activity as evidenced by 

inhibiting lipid peroxidation accumulation, glutathione depletion and superoxide 

exhaustion. Further, it exhibited anti-inflammatory activity as it decreased 

cyclooxygenase-2 and interleukin-1β in prostatic tissues. Masson's trichrome stained of 

prostate sections showed obvious anti-fibrotic activity which was supported by decreased 

α-smooth muscle actin protein expression immunohistochemically. In conclusion, Cu-E 

glucoside inhibits testosterone-induced experimental BPH in mice, at least partly, due to 

its antiproliferative, antioxidant, anti-inflammatory and antifibrotic effects. 


